
מהיום אתה מתקדם באמת

השאיפה המשותפת

בני אדם כל כך שונים זה מזה, אבל יש דבר אחד 
המשותף לכולנו: אין בן אדם אחד בעולם שלא רוצה 

לשפר את איכות החיים שלו.

יש אחד שרוצה להתקדם בגשמיות כגון במציאות 
הכלכלית שלו, בזוגיות שלו, ברווחה הנפשית שלו, 
בבריאות הגוף שלו, לרדת במשקל, להיכנס לכושר, 
להקדיש יותר זמן לעצמו ולמשפחה, להיות אבא טוב 

יותר, להתפתח מבחינה מקצועית. 
להתקדם  שרוצה  מי  ואשרי 
ללמוד  ברוחניות,  ולהשתפר 
יותר, לנצל את הזמן יותר, לכוון 
יותר בתפילה, לתקן את המידות, 

להתקדש.

כי  האדם?  טבע  זה  ומדוע 
חיים  היא שאנחנו  המציאות 
מושלם,  ולא  חסר  בעולם 
והבריאה כולה שואפת להשלים 

את החיסרון שלה; אנחנו נמצאים 
בעולם שיש בו הרבה רע, והבריאה כולה שואפת 

להתנקות מהרע ולהישאר טוב מוחלט. והרצון הזה 
מפעפע בכל אדם ואדם, שהוא נזר הבריאה, ועליו 
מוטלת המשימה של תיקון העולם, ומתוך כך שואף 

האדם כל העת להשתפר ולשפר את העולם.

השילוב המנצח

על הרצון העמוק הזה רוכבים כל ה"מאכערים" 
והשיטות, פתרונות הקסם, והקורסים שמביטחים לך 
שינוי אדיר בתחום כזה או אחר – מיד ובלי עבודה! 
כולנו יודעים שהשיפור שאנחנו כל כך מייחלים אליו 
הוא עבודה ולכן לא מתחילים בכלל לנסות, ומצד 

שני כולנו מתפתים בקלות לכל הבטחה לקיצור דרך. 
אנחנו במלכוד: מצד אחד עבודה ארוכה מייאשת 
אותנו, ומצד שני קיצור הדרך הוא אשליה שעתידה 

להתנפץ ולבסוף גם לייאש אותנו.

מהיכן מגיע הרצון שלנו לקיצורי דרך? והאם יש לנו 
סיכוי להשתנות לטובה?

והתשובה היא שהאמת היא שישנה דרך אמצע שהיא 
שילוב מנצח בין העבודה הקשה לבין קיצור הדרך: 
אכן ישנם הרבה קיצורי דרך, אבל 
מי שרוצה לזכות לאותו קיצור 
דרך – צריך הרבה הרבה עבודה. 
כלומר, העבודה היא לא קשה, 
היא קלה מאוד, היא בהחלט 
אפשרית ולכן היא לא מייאשת, 
ובמובן הזה היא סוג של קיצור 
דרך; אך מצד שני, כדי לראות 
תוצאות אמיתיות, חייבים להיות 
מאוד עקביים עם הדרך הזו 

לאורך ימים ושנים.

לרבי נחמן ישנו בארגז הכלים המדהימים שלו 
כמה וכמה עצות קלות ומעשיות ביותר, שוות לכל 
נפש, שהן ממש פתרונות קסם לדור שלנו. אבל מצד 
שני, את התוצאות האמיתיות רואים רק מתוך עקשנות 

והתמדה לאורך זמן בקיום העצות הפשוטות הללו.

והעצה, בה"א הידיעה, של רבי נחמן, גולת הכותרת 
של תורתו, היא התורה "אזמרה" המפורסמת שבה 

אומר רבינו דבר מהפכני:

ה”קסם” של רבי נחמן

קח רשע גמור, כולו רע, כל כך רע שאתה אפילו לא 
יכול לתאר לעצמך כמה רע, מחוזות של רוע שלא 

היכרת. עכשיו בוא תנסה להחזיר אותו בתשובה.

אתה חושב שצריך לעשות?  בלי רבי נחמן, מה 
אתה חושב שכמובן צריך קודם כול להתחבר אליו 
איך שהוא, ואט אט לקנות את אמונו, ולהיות חבר 
טוב שלו, ולהתחיל לדבר על לבו, ללמוד אתו לשכנע 
אותו, וכך צעד אחר צעד, אם הוא לא יקלקל אותך 
בדרך, אז אולי אחרי ימים ושנים תוכל להשפיע עליו 
במידה כזאת או אחרת. אבל לא היית מהמר על זה...

זה מייאש. אין סיכוי. חבל אפילו להתחיל.

בא רבי נחמן ואומר לך: שמע, יהודי, זה הרבה הרבה 
יותר קל ופשוט, ואתה אפילו לא צריך לדבר איתו 

וכמעט לא להשקיע שום זמן: 

פשוט תחפש ותמצא בו נקודה טובה, אפילו איזו 
מצווה אחת קטנה שעשה פעם בחיים שלו, ותדון אותו 
לכף זכות – אם אתה עושה את זה, אתה הופך אותו 

לגמרי ומחזיר אותו בתשובה!

וזה קל, אומר רבי נחמן, כי לא יכול להיות יהודי בלי 
נקודה טובה, זה לא ייתכן, אין כזאת מציאות. ולכן זה 

בהחלט אפשרי.

ומה קורה כשאתה מוצא את הנקודה הטובה הזאת? 
הרשע העצום והמגושם הזה יוצא באמת מכף חובה 
לכף זכות וחוזר בתשובה! ממש ככה, בלי דיבורים ובלי 

הרצאות. יש יותר קסם מזה?

ומה איתך?

הקושי הגדול ביותר הוא להאמין שזה ממש כך, שזה 
עובד, שזה קסם – ולעשות את זה בלי סוף, לחיות 
ככה, להסתכל ככה על כל אדם ועל כל המציאות 

כולה. והכי חשוב:  על עצמך!!

כי אותו דבר בנוגע אליך בעצמך. איך אתה משפר 
את עצמך? לא על ידי שאתה מבקר את עצמך ורואה 
רק את החסרונות שלך, אלא דווקא על ידי שאתה 
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לא יכול להיות 
יהודי בלי נקודה 

טובה, זה לא ייתכן, 
אין כזאת מציאות.
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שאלות מצויות לימי החופשה
שהיתי בקרב משפחתי בחוף הים 
עד שעה מאוחרת ביום וכעת אני 
חייב להתפלל מנחה, האם אני יכול 
להתפלל כאשר אני נועל נעלי ים 

)קרוקסים(? 

מעיקר הדין כל דבר שאין דרך ללכת כך 
בפני בן אדם גדול, גם להתפלל כך אסור 

)שלחן ערוך סימן צ”א סעיף ה’(, אמנם אם 

אין לו ברירה אחרת כתבו האחרונים 
שמותר להתפלל כך. ספר אשי ישראל 

)פרק י’ אות ו’(.

נזכרתי באמצע נסיעה בין 
עירונית שלא התפללתי, ואני 

רוצה לעצור בצד ולהתפלל על מה 
אני צריך להקפיד ביותר אם אפשר?

לא יתפלל במקום פתוח כמו בשדה, מפני שכאשר 
הוא במקום צניעות חלה עליו אימת מלך, וליבו נשבר. 

שלחן ערוך )סימן צ' סעיף ה'(.

הרגיל כל השנה להתפלל עם חליפה 
או כובע, האם מותר לו להתפלל 

בלא חליפה או הכובע?

נפסק בשלחן ערוך )סימן צא( שיש להקפיד להיות 
לבוש בצורה מכובדת בשעת התפילה, כעומד לפני 
מלך וכמו שכתוב “הכון לקראת אלוקיך ישראל”, ומכאן 
שמי שרגיל לילך עם חליפה ונזדמן לבית כנסת ללא 
החליפה, לא יתפלל בלעדיה, ומכל מקום אם לא ימצא 
מניין אחר לתפלה בציבור עם כובע וחליפה, יכול 
להתפלל כך. )מרן הרב אלישיב זצ”ל ספר תפלה 
כהלכתה פרק ז’ הגה פ”ו(. ויש אומרים שאם יש 

לו אפשרות להתפלל עם כובע וחליפה, 
אפי’ אם יצטרך להתפלל ביחידות, עדיף 
להתפלל עם כובע וחליפה ולא יתפלל 

במניין. )נקיות וכבוד התפלה עמ’ קפב(. 

הטס במטוס מתי מברך תפלת 
הדרך?

הנוסע במטוס שיעור זמן של 72 דקות )חזון עובדיה עמ’ 
שסז( מברך מיד כשהתרומם המטוס לגובה כזה שאם 

יפול סכנה היא, וכשם שהולכי מדברות צריכים לברך, 
כך מי שטס במטוס צריך לברך. הגרש”ז אויערבך זצ”ל 

)ספר הליכות שלמה פרק כ”א אות ד’(. 

לטיול  לצאת  מתכוננים  אנו 

ולהסתובב בכמה מקומות באותו 
היום, האם אנו צריכים לברך תפילת 
הדרך כל פעם שאנו יוצאים לדרך 

בין עירונית?

אין לומר תפלת הדרך אלא פעם אחת ביום, אפילו 
אם ינוח בעיר באמצע היום, אבל אם דעתו ללון בעיר 
ואחר כך התחרט ויצא ממנה לעיר אחרת, צריך לחזור 
ולהתפלל תפילת הדרך פעם אחרת. שלחן ערוך )סימן 

ק”י סעיף ה’(.

בירכתי תפילת הדרך בבוקר, וכעת 
הגיע הערב ואנו עדיין באמצע הטיול, 
תפילת  ולומר  לחזור  צריך  האם 

הדרך?

בתפילת הדרך הלילה הולך אחר היום, ולכן אם בירך 
ביום אינו צריך שוב לברך בלילה. ביאור הגר”א )סימן מ”ז 

סעיף י”ב( שדין דתפילת הדרך הוי כדין ברכת התורה.

ואם אינו עוצר כלל אלא נוסע כל הלילה וממשיך 
ביום אינו חוזר לברך בבוקר כן מבואר בתשובת הרדב”ז 
)סי’ ב’ אלפים קע”ו( וכן פסק באור לציון )פרק ז’ הלכה כ”ז(, 

וטוב שבתפילת שחרית יאמר תפילת הדרך )בלא 
שם ומלכות( בברכת שמע קולינו. הליכות שלמה )פרק 

כ”א אות ב(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

"וָאֶתְחַנַּן אֶל ה' בָּעֵת הַהִוא לֵאמרֹ"

משה רבינו ע"ה התחנן אל הקב"ה תקט"ו תפילות 
)כמניין ואתחנן( כדי לבטל את הגזרה שנגזרה עליו – 
לא להיכנס לארץ המובטחת ואחר שהתפלל והתחנן 
רבות השיב לו הקב"ה "רב לך אל תוסף דבר אלי 
עוד" כלומר אל לך להתפלל אלי עוד תפילות בעניין 
זה כי אם תתפלל עוד אזי תפילתך תתקבל ותוכל 
להיכנס לארץ ישראל, והוא ע"פ הכלל שכל חיסרון 
גשמי או רוחני נובע מחסרון תפילה וכאשר ישלים 
האדם את סך התפילות הנצרך הרי אז יושלם חסרונו 
ואם יחסיר מכמות התפילות ולו בקשה קטנה אחת 
– תדחה בקשתו וישועתו תתעכב. ויוצא מכאן חיזוק 
גדול לעניין תפילה, שאפילו בקשה קטנה שזמנה מועט 
יכולה להשלים כמות התפילות הנדרשת, ויזכה האדם 
לישועת נפשו. וע"כ יתחזק האדם ולא יתייאש לעולם 

מלהפציר ולהעתיר בתפילותיו לפני הקב"ה.
על כל פנים מהסתכלות והתבוננות בפשט הפסוקים 
הקשורים לתפילת משה כנ"ל, נראה כי משה ביקש 
והשתוקק להיכנס לארץ ישראל ולבסוף נדחתה 
בקשתו, ולכאורה יגיעתו אשר יגע הייתה ח"ו לריק 
שהרי סוף סוף לא זכה אף לקבורה בארץ אשר ה' 
אלוקינו דורש אותו תמיד וכו', ואף כי נקבר בעבר 
הירדן המזרחי שאף גם הוא נחלת ראובן וגד וחצי שבט 
המנשה אך בכל זאת הרי לא על כך ביקש והתחנן? 

אחרי נודע בשערים שמחשבותיו של הקב"ה אינם 
כמחשבות בני אדם -"כִּי לֹא מַחְשְׁבוֹתַי מַחְשְׁבוֹתֵיכֶם 
וְלֹא דַרְכֵיכֶם וְלֹא דַרְכֵיכֶם דְּרָכָי" בודאי שגם מבקשת 
משה ודחייתה כנ"ל יצא דבר טוב ונפלא שהרי כל 
מאן דעביד רחמנא לטב עביד וגם זו לטובה ממש.

מובא בליקו"מ תורה רטו' שמשה רבינו עומד בין 
שמד לרצון, כלומר תפקידו של משה הוא להמתיק 
את הדין ולעכב את השמד ובכך להמשיך הארת 
הרצון שהיא הארת פנים, דהיינו משה עומד בין שמד 
לרצון, וראה והתבונן שגמטריה של שמד 344 וגמטריה 
של רצון הוא 346 והרי משה גמט' 345 עומד מכוון 
ומדויק בין שמד )344( לרצון )346(. ואם נעמיק עוד 
קצת נראה שגם מקום קבורתו לנצח נצחים הוא 
כנ"ל שהרי נקבר בהר העברים הר שנמצא ועומד 
בין עבר לעבר )כמאמר חז"ל( כלומר מעבר אחד 
חו"ל ומעברו השני ארץ ישראל וכידוע ארץ ישראל 
נקראת ארץ הצבי- לשון רצון )עיין ליקו"מ ה' בתרא(, 
"וּכְמִצְבְּיֵהּ עָבֵד בְּחֵיל שְׁמַיָּא" )דניאל ד( אשר שם מאיר 
הרצון העליון וחו"ל היא בחי' שמד והסתרת פנים 

ונמצא שמשה עומד אכן גם בגשמיות בקבורתו בין 
שמד לרצון, והוא חסד גדול מאת הבורא יתברך שמו 
ששתל צדיקים שהם בחי' מגיני ארץ שמגינים בפני 
הפורענות כמו"ש )דברים לד( "וַיִּקְבּרֹ אתֹוֹ בַגַּי בְּאֶרֶץ 
מוֹאָב מוּל בֵּית פְּעוֹר" ראה רש"י שכאשר פעור עולה 

אזי משה עולה כנגדו ומבטל קטרוגו. 
"אשרי העם שככה לו" גמט' משה כמובא בזוהר 
הקדוש כי על ידו דווקא ובזכותו, בחייו ואף במותו- 

"וחמת המלך שככה.

פנינים חסידות ברסלב

לְרַבִּי נַפְתָּלִי תַּלְמִיד רַבֵּנוּ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה הָיוּ שְׁנֵי 
בָנִים: אֶחָד הַמְיֻחָד, הֲלֹא הוּא רַבִּי אֶפְרַיִם, וְעוֹד 
בֵּן, שֶׁיָּרַד מִדֶּרֶךְ הַיַּהֲדוּת, עַד שֶׁנָּסַע לַאוּנִיבֶרְסִיטָה 
בְּאוֹדִיסָה לִלְמדֹ שָׁם חָכְמוֹת, וְחָרָה הַדָּבָר מְאדֹ לְרַבִּי 
נַפְתָּלִי וְהִקְפִּיד עָלָיו מְאדֹ. לֹא עָבְרוּ יָמִים מוּעָטִים 
וְנִפְטַר בְּנוֹ זֶה. כְּשֶׁנּוֹדַע זאֹת לְמוֹהַרְנַ"תְּ אָמַר, שֶׁלֹּא 
נָהַג רַבִּי נַפְתָּלִי כַּשּׁוּרָה, כִּי אִם כֹּחוֹ גָּדוֹל כָּל-כָּךְ, 
טוֹב יוֹתֵר הָיָה, שֶׁיִּתְפַּלֵּל שֶׁיַּחֲזרֹ בִּתְשׁוּבָה מִשֶּׁיָּמוּת. 

)שיש"ק ג-קעט(

כְּשֶׁחָזַר פַּעַם רָאבְּרַ"נ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה מֵאֶרֶץ יִשְׂרָאֵל 
וְנוֹדַע לוֹ עַל הַמַּחֲלֹקֶת וְהַוִּכּוּחַ שֶׁהָיְתָה בֵּין שְׁנַיִם 
מֵחֲשׁוּבֵי וּגְדוֹלֵי אַנַ"שׁ, נַעֲנָה וְאָמַר, "לִשְׁנֵיהֶם אֵין 
הִתְבּוֹדְדוּת", כִּי כָּל אֶחָד מִתְפַּלֵּל וּמְבַקֵּשׁ מֵה' יִתְבָּרַךְ 
שֶׁיִּתְגַלֶּה צִדְקָתוֹ הוּא, וְלֹא כֵן הוּא הָאֱמֶת הַנָּכוֹן הַצָּרִיךְ 
לִהְיוֹת, כִּי כָּל אֶחָד צָרִיךְ לְבַקֵּשׁ וּלְהִתְפַּלֵּל שֶׁתִּתְגַלֶּה 

הָאֱמֶת הָרְצוּיָה, מִמִּי שֶׁהוּא. )שם ג-תסג(
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למי שייך הצדיק?

קץ כל אדם לא פסח גם על רבי שמעון, ואם כי זכה לאריכות ימים ושנים 
מופלגת, בכל זאת הגיע זמנו להיפטר מן העולם, ובני טריפולי נהגו בו 

בכבוד גדול והוא נקבר בשכונת "אל דאהרה" בעיר.

הדרך מספרד של לפני כארבע מאות שבעים שנה 
אל ארץ ישראל, רוויה הייתה סכנות ופגעים שונים. 
החל מפגעי ואיתני הטבע המשתוללים, חיות טרף 
ואף שודדים. כל אלו לא הרתיעו את הגאון המקובל 
רבי שמעון לביא זצוק"ל )יום פטירתו י"ד באב( לעלות 

לחונן את עפר הארץ הקדושה.

תו   דמו על  אם 
רבי  של  העילאית 
לא  לביא  שמעון 
על השיר  שמעתם, 
אין   – חיבר  שהוא 
שמע  שלא  יהודי 
"בר  מכיר:  ואינו 
יוחאי"... השיר שמושר 
בקהילות שונות מדי 
ליל שבת, בשמחות 
ובימים טובים, ובעיקר 
בהילולת רבי שמעון 
בר יוחאי בל"ג בעומר 
– בעולם היהודי כולו 
רבי  ידי  על  חובר   –
והוא  לביא  שמעון 
מיוסד על פי חכמת 

הנסתר.

בדרכו לארץ הקודש 
עברו על רבי שמעון תלאות רבות, במהלך 

הדרך אף נשבה על ידי ערבים ברברים, ורק 
לאחר ניסים ונפלאות הצליח להיחלץ מהם 

ולהמשיך במסעו. אבל מה שלא עשו טרדות הדרך 
מספרד לארץ ישראל – עשו בני טריפולי לרבי שמעון, 

שלא במתכוון.

וכך מתאר הגאון רבי חיים יוסף דוד אזולאי )החיד"א( 
בספרו "שם הגדולים": כאשר הגיע רבי שמעון לביא 
בדרכו מספרד לארץ ישראל לבני טריפולי ולוב, נוכח 
לדעת שאינם יודעים לקיים תורה ומצוות כהלכתם, 
הבורות פשטה בהם בצורה שרוב מניין ובניין לא ידעו 

אפילו לקרוא כמו שצריך.

הם קיימו מה שזכרו מאבותיהם, זיכרון שכמובן הלך 
ופחת מדור לדור, וכמעט נשתכחה מהם תורה. לבו 
של רבי שמעון לא עמד בצער הזה. קהילה גדולה 
של יהודים טובים שרוצים לעבוד את הבורא יתברך 

ואין בהם אחד שיודע להדריך ולכוון?!... בו במקום 
עצר את מסעו לארץ ישראל, תקע את אהלו במשך 
שלושים ותשע שנים בטריפולי – ופרס חסות תורנית 

על לוב כולה.

קץ כל אדם לא פסח גם על רבי שמעון, ואם כי 
זכה לאריכות ימים ושנים מופלגת, בכל 
זאת הגיע זמנו להיפטר מן העולם, 
ובני טריפולי נהגו בו בכבוד גדול 
והוא נקבר בשכונת "אל דאהרה" 
בעיר. שכונה זו נודעה בקיבוץ גדול 
במיוחד של יהודים שראו לעצמם 
זכות שציונו של הצדיק שהציל את 

חייהם ברוחניות ישכון בתוכם.

שנים רבות חלפו מפטירתו, ואז 
קפצה על היהודים חמתם של בני 
ישמעאל. הערבים החליטו שאם 
רבי  של  לציונו  עולים  היהודים 
שמעון, מתפללים ורואים ישועות, 
כנראה שהמקום הזה "שווה משהו". 
הם הודיעו שבמקום טמון אחד 
והם תובעים  ה'קדושים' שלהם 

בעלות על המקום.

היהודים כמובן נאבקו בכל דרך 
חוקית להוכיח שבמקום נמצא רבם 
ומורם מלפני שנים רבות, ואף ידעו לספר 
על דמותו וחייו פרטים רבים, בעוד שהישמעאלים גמגמו 
על מסורת עמומה של איזה 'נביא' שלא ידעו לומר 

עליו מאומה מלבד שם ש'הלבישו' לו לצורך העניין.

אבל כיון שהדברים הגיעו למושל העיר, שהיה ערבי 
אף הוא, הוחלט שיש לפתוח את הקבר ולראות מי מצוי 
בתוכו. אם יהודי קבור שם – הרי שאת גופו תעטוף 
טלית, ואם מוסלמי יהיה שם – יהיו אלו תכריכים בלבד.

בלית ברירה הסכימו היהודים לפתרון שנכפה עליהם, 
למרות שלבם בכה בקרבם למחשבה שקברו של 

אותו קדוש יחולל.

הערבים הגיעו ביום המיועד ופתחו את הקבר שנכרה 
לפני שנים רבות, לפליאתם כי רבה שכב רבי שמעון 
בטלית מצויצת כשכל גופו שלם ותואר פניו מבהיק 
כמלאך אלוקים בעת שְׁנָתוֹ... פחד אלוקים נפל על 

הרשעים והם הסתלקו מן המקום בבושת פנים.

רואה את הטוב שבך. אפילו נקודה אחת קטנה 
שגם היא פצועה וחולה, אבל יש בה איזהו שבריר 
של טוב – זה מספיק בשביל לעשות את כולך טוב 
ובשביל לתקן את עצמך ולצאת מרע לטוב לגמרי!!

רבי נחמן זורק את הפצצה הזאת ואומר לנו: "וְהָבֵן!" 
הדבר דורש הבנה. ורבי נחמן אומר לך למעשה 
שהטוב הוא נצחי, הוא המציאות, הוא האמת – 
וכל הרע הוא האשליה, הוא כלום, שקר שאין בו 
ממש. כשאתה רואה את הרע – אתה נותן כוח 
לרע, אבל כשאתה מתמקד בטוב, כל הרע הזה 
פשוט נעלם והטוב מתגבר ומתגבר ומשנה את 

העולם כולו לטובה.

אבל לא המדרש וההבנה הם העיקר, אם אתה 
רוצה להשתנות, ואין אחד שלא רוצה להשתנות – 
העיקר הוא המעשה, פשוט לקיים את זה, בעקשנות, 
בהתמדה, להפוך את זה לחלק בלתי נפרד מצורת 
החשיבה שלנו, מתפיסת העולם שלנו, מהמגע שלנו 

עם עצמנו ועם משפחתנו ועם סביבתנו.

זה עובד וזה בדוק

שני התלמידים הגדולים ביותר של רבי נחמן, רבי 
נתן ורבי נפתלי, דיברו זה עם זה. ורבי נתן אמר 
לחבירו: שמע, רבי נפתלי, אם היינו מספיק תמימים 
לקחת את הדיבור הזה של רבינו כמשימת החיים 
שלנו, היינו מחזירים את כל העולם כולו בתשובה 

בלי ספק.

כי כמו שאמרנו הקושי הגדול הוא להאמין שדבר 
כל כך קטן וקל – יכול להפוך את העולם. צריכים 
הרבה תמימות, הרבה אמונת חכמים, והרבה הרבה 
עקשנות, להילחם בכל מחשבה רעה, בכל מחשבה 
על הרע של עצמך ושל זולתך – ולחשוב טוב ולראות 

טוב. רק טוב.

וזה תיקון העולם, לכן רבי נתן יוצא מגדרו וכותב 
שכל הטוב שיש בעולם הזה תלוי ומקושר בפנימיות 
עם עצת הנקודות הטובות: זה המשיח, וזה בית 
המקדש, וזה קיום העולם ותיקונו השלם. וזה מרומז 
במה שמשה רבינו כל כך נכסף ומתגעגע לארץ 
ישראל ומתפלל לזכות להגיע ל"הר הטוב הזה 

והלבנון".

"ההר הטוב" זה ההר שמקבץ את כל הטוב מכל 
בני העולם ומזה נבנה בית המקדש, והמקבץ של 
כל הטוב הזה הוא משיח צדקנו בכבודו ובעצמו 
שבכוח העצה הקדושה של הנקודות הטובות יחזיר 
את כל העולם בתשובה ועל ידי זה יתוקן העולם. 
וכל אחד מאיתנו שהולך עם העצה הזאת וחי ונושם 
אותה בתמימות הוא חייל בצבא המשיח והוא דוחה 
ומבטל את הרע מהעולם ומקיים את העולם ומקרב 

אותו אל תיקונו.

וזו נחמתנו האמתית עכשיו בשבת נחמו, לדעת 
ולהאמין שהתיקון קרוב אלינו מאוד בפינו ובלבבנו 
לעשותו אם רק נהיה תמימים ועקשנים וניקח את 

הנקודות הטובות כמשימת חיינו. ה' יזכנו!

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי חיים אבישלום 
הכהן זצ"ל )החלבן מגבעתיים(
יב אב

ר' חיים הכהן נולד בשנת תרצ"ה בעיר תל אביב. 
לאביו הרב אליהו עזרא זצ"ל ולאמו מרת בלאנקה 
פרחיה כהן.  הרב חיים הינו נצר למקובל רבי אליהו כהן 
זצ"ל בעל מחבר ספר "שבט מוסר" )איזמיר- טורקיה(. 

משפחת אביו עלתה לארץ ישראל בשנת תרצ"ד 
)1904( מטורקיה, ועסקה בייצור גבינות ומוצרי חלב. 
אביו הרב אליהו זצ"ל היה דבוק בלב ונפש לרבותינו 
המקובלים ואף בנו ר' חיים הצטרף לאביו ללמוד 
בחבורת המקובלים, ובראשם הרב המקובל משה 
יעקב רביקוב, המכונה הסנדלר. מבני החבורה היו 
החכם המקובל יהודה ליאון פטילון, המכונה הצייר; 
הרב המקובל יוסף וולטוך, המכונה מנקה הרחובות; 

והרב המקובל אברהם פיש, המכונה הרצף.

כמו כן למד בישיבת המקובלים נהר שלום, יחד עם 
שקידתו העצומה בתורה, היה אביו  רבי אליהו מכתת 
את רגליו כדי להתרים ולהחזיק את ישיבת "נהר שלום" 
עוד בתקופת הצנע, בימי קום המדינה, כאשר העוני 

והמחסור הורגשו היטב בירושלים.

לאחר פטירת האב רבי אליהו זצ"ל המשיך בנו רבי 
חיים לסייע לישיבת "ונהר שלום". תוך שהוא מציין 
את ייחודה של הישיבה שמלמדים בה תורה בנגלה 
ובנסתר בכל שעות היממה, ללא תמיכה משום גורם 
ממשלתית – כפי שהורה חכם מרדכי שרעבי זצ"ל 

בעת הקמת הישיבה.

חכם חיים כהן פרחיה התפרנס ממחלבתו, וממראהו 
החיצוני, היה כשל יהודי פשוט. הוא לא לבש חליפה, 

ולא גידל זקן, ונהג לחבוש לראשו כובע קסקט, וכל 
זה כדי להסתיר את גדולותו ברבים.

היה מלמד שיעורים בגמרא בקבלה ובזוהר בכולל 
"השלום" בגבעתיים. רבים היו מגיעים לשיעוריו וכן 
לקבל את ברכותיו ועצותיו בבית הכנסת "בית יוסף" 

ברחוב הגלבוע 11 בגבעתיים, שם היה מתפלל.

למחייתו המשיך בניהול המחלבה בעיר תל אביב,  
אותה הקים אביו בשנות ה- 30, כשהוא עושה את 

תורתו קבע ומלאכתו עראי.

ר' חיים חיבר כמה ספרים בתורת הנגלה והנסתר, 
וביניהם ספר 'טללי חיים', 'באר מים חיים' ועוד. ר' חיים 
היה איש תם וישר, ירא אלוקים וסר מרע ונוהג במנהגי 

חסידות ופרישות והכל בצנעה ובענווה מפליאה.

היה שוקד ולומד בספרי ברסלב, והיה רגיל לומר: 
" התיקון של הדור האחרון- זה רבנו". בכל שנה מימן 
עשרות כרטיסי טיסה לאומן לראש השנה לשאלת 
מקורבו באי ביתו:" מדוע הרב לא יבוא אתנו?" אמר: 

"תתפלל עלי שאזכה להגיע"…

סיפר אחד מתלמידי הרב ר' גדעון רביוב הי"ו שהרב 
היה רואה ברוח קדשו על יהודי את כל המאורעות אשר 
עברו עליו ובפרט היה רואה אם האדם טבל במקוה, 
היה מקפיד מאוד לקנות סת"ם רק מסופר שהיה טובל, 
וכשהביאו לפניו סת"ם היה רואה מיד על הכתב האם 
הסופר טבל לפני שכתב או של א הקפיד. פעם אחת 
הגיע בחור ישיבה אליו, וכשאמרו לו שהרב לא לוחץ 

יד למי שלא טובל במקוה רץ הבחור לטבול במקוה, 
וכשחזר לחץ הרב את ידו ואמר לו בחיוך: 

"במקוה טובלים לכבוד הקב"ה לא לכבודי". 

ביום שלישי יב באב תשע"ט השיב את 
נשמתו הטהורה לבוראו. נטמן בעיר 
הקודש ירושלים בבית החיים סנהדריה. 
הספידו אותו ראש ישיבת המקובלים 
"השלום" הגה"צ רבי דוד בצרי שליט"א 
וראש ישיבת המקובלים "נהר השלום" 

הגה"צ רבי בניהו שמואלי שליט"א. 
בהלוויתו השתתפו עשרות אלפי 

אנשים, תלמידיו ושומעי לקחו 
שקבלו עליהם עול מלכות 
שהמנוח  וזעקו  שמיים 
על  שמיים  רחמי  יעורר 

הגאולה השלמה כפי שעשה 
בחיים חיותו זכותו יגן עלינו 

אמן.

סגולה למציאת זיווגתוספת שבת-סגולה לכל ישועה.
למצוא  סגולה  היא  קבלת שבת  הקדמת 
זוג  הבת  היא  השבת  במהרה.  הזיווג  את 
- עם ישראל הוא החתן  של עם ישראל 
החתן  על  ומצוה  הכלה,  היא  והשבת 

להקדים לצאת לקראת הכלה. 

זוהי המצווה של תוספת שבת, להקדים 
מספרת  הגמרא  השבת.  לקראת  לצאת 
היה  ינאי  שרבי  קיח:  בדף  שבת  במסכת 
מוקדם  שבת  בערב  היפים  בגדיו  לובש 

ואומר: "בואי כלה! בואי כלה!"

סגולה לזרע של קיימא

בספר משפט צדק נכתב כי רבינו האר"י 
לזרע  זכה  שלא  למי  סגולה  כי  אמר  ז"ל 
שבת,  תוספת  על  יקפיד  כי  קיימא,  של 
גם  ויעורר  ובצאתה,  השבת  בכניסת 

אחרים, ויתווספו לו בנים.

שתפו אותנו לטובת הכלל
טיפים לקבלת שבת מוקדם ורגוע

al5308000@gmail.com :ניתן לשלוח למייל
 או לפקס: 02-5812252

מתנה לשולחים חומר עשיר ללא הגרלה
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פניני הזהר – הרחמים של ה’

רבינו הקדוש כותב בתורה סד שהסיבה העיקרית שבגללה ברא הקב"ה את העולם 
היא "כדי לגלות את רחמנותו עלינו". ואנחנו כבניו צריכים לגלות את הרחמנות שלו 

עלינו. וכל אחד, לפי מה שעובר עליו, צריך לגלות את רחמנות ה' עליו.

בקטע הזוהר שיובא לפניכם נראה את מה שאפשר לכנות כשיא של הרחמנותו 
של ה' על עם ישראל:

"כִּי אֵין מַעֲשֵׂה וְחֶשְׁבּוֹן" וְגוֹ', בְּגִין דִּבְהַהוּא כּחַֹ אִית מַעֲשֶׂה ]מִשּׁוּם שֶׁבְּאוֹתוֹ כּחַֹ יֵשׁ 
מַעֲשֵׂה[, אִשְׁתַּדְּלוּתָא לְאִשְׁתַּדְּלָא בְּהַאי עָלְמָא דְּאִקְרֵי מַעֲשֵׂה ]הִשְׁתַּדְּלוּת לְהִשְׁתַּדֵּל 
בָּעוֹלָם הַזֶּה שֶׁנִּקְרָא מַעֲשֶׂה[, עָלְמָא דְּעוֹבָדָא ]עוֹלַם הַמַּעֲשֶׂה, כלומר ההשתדלות 
שצריך להשתדל היא לעשות בפועל מצוות ומעשים טובים בעולם הזה הנקרא 
עולם העשיה[, לְמִשְׁלָם סוֹפָא דְּמַחֲשָׁבָה ]כדי להשלים סוף המחשבה של הקב"ה 
שתחילת מחשבתו לברוא את העולם הזה כדי שיעבדו אותו במצוות ומעשים טובים[.

וְכָל אִלֵּין כְּלִילָן בְּהַהוּא כּחַֹ ]וְכָל אֵלּוּ כְּלוּלִים בְּאוֹתוֹ כּחַֹ[, מַה דְּלָאו הָכִי בְּסִטְרָא 
דִּשְׁאוֹל, דַּרְגָּא דְּגֵיהִנָּם ]מַה שֶּׁאֵין כֵּן בְּצַד הַשְּׁאוֹל שהוא דַּרְגַּת הַגֵּיהִנּםֹ[. דְּהָא כָּל בַּר נָשׁ 
דְּלָא אִשְׁתָּדַּל בְּהַאי כֹּ''חַ, בְּהַאי עָלְמָא ]שֶׁהֲרֵי כָּל אָדָם שֶׁלֹּא מִשְׁתַּדֵּל בעבודת ה' בזֶה 
בָּעוֹלָם הַזֶּה[, לְאַעְלָאָה בֵּהּ, בְּמַעֲשֶׂה וְחֶשְׁבּוֹן 
וָדַעַת וְחָכְמָה ]לְהִכָּנֵס בּוֹ בְּמַעֲשֶׂה וְחֶשְׁבּוֹן 
וְדַעַת וְחָכְמָה[, סוֹפֵהּ לְאַעְלָאָה בַּשְּׁאוֹל, 
דְּלֵית בֵּהּ מַעֲשֵׂה וְחֶשְׁבּוֹן וְדַעַת וְחָכְמָה 
]סוֹפוֹ לְהִכָּנֵס בַּשְּׁאוֹל, שֶׁאֵין בּוֹ מַעֲשֶׂה 
וְחֶשְׁבּוֹן וְדַעַת וְחָכְמָה[, דְּהָא סִטְרָא אָחֳרָא, 
ארַֹח שְׁאוֹל אִיהִי ]שֶׁהֲרֵי הַצַּד הָאַחֵר הוּא 
דֶּרֶךְ שְׁאוֹל[, דִּכְתִיב ]שֶׁכָּתוּב[: "דַּרְכֵי שְׁאוֹל 
בֵּיתָהּ". מַאן דְּאִתְרַפֵּי מֵהַאי כֹּ''חַ קַדִּישָׁא, 
אַתְּקַף בֵּיהּ סִטְרָא אַחֲרָא, דִּשְׁאוֹל בֵּיתָהּ 
]מִי שֶׁיִּתְרַפֶּה מעבודת ה' בקיום התורה 
והמצוות בעולם הַזֶּה, מִתְחַזֵּק בּוֹ צַד הָאַחֵר 

שהוא הסיטרא אחרא, שֶׁשְּׁאוֹל בֵּיתָהּ[. 

"אֲשֶׁר אַתָּה הוֹלֵךְ שָׁמָּה" – וְכִי כָּל בְּנֵי עָלְמָא 
אָזְלֵי לִשְׁאוֹל ]וְכִי כָל בְּנֵי הָעוֹלָם הוֹלְכִים 
לַשְּׁאוֹל[? אִין ]כֵּן[. אֲבָל סַלְּקִין מִיַּד ]אֲבָל 
עוֹלִים מִיָּד[, דִּכְתִיב ]שֶׁכָּתוּב[: "מוֹרִיד שְׁאוֹל 
וַיָּעַל", בַּר אִינּוּן חַיָּבִין, דְּלָא הִרְהֵרוּ תְּשׁוּבָה 
לְעָלְמִין, דְּנַחְתִּין וְלָא סַלְּקִין ]פְּרָט לְאוֹתָם 
לְעוֹלָמִים,  תְשׁוּבָה  הִרְהֲרוּ  שֶׁלֹּא  רְשָׁעִים 

שֶׁיּוֹרְדִים וְלֹא עוֹלִים[. 

וַאֲפִילּוּ צַדִּיקִים גְּמוּרִים נַחְתִּין תַּמָּן ]וַאֲפִלּוּ צַדִּיקִים גְּמוּרִים יוֹרְדִים לְשָׁם[. אֲמַאי 
נַחְתִּין ]לָמָּה יוֹרְדִים[? בְּגִין דְּנַטְלִין כַּמָה חַיָּבִין מִתַּמָּן וְסַלְּקִין לוֹן לְעֵלָּא ]מִשּׁוּם 
שֶׁלּוֹקְחִים כַּמָּה רְשָׁעִים מִשָּׁם וּמַעֲלִים אוֹתָם לְמַעְלָה[. )ותמן עבדין לון להרהר 
בתשובה( וּמַאן אִינּוּן ]וּמִי הֵם[? אִינּוּן דְּהִרְהֵרוּ בִּתְשׁוּבָה בְּהַאי עָלְמָא, וְלָא יָכִילוּ, 
וְאִסְתְּלָּקוּ מִן עָלְמָא ]אוֹתָם שרק הִרְהֲרוּ בתְשׁוּבָה בָּעוֹלָם הַזֶּה, וְלֹא יָכְלוּ לחזור 
בתשובה, וְהִסְתַּלְּקוּ מֵהָעוֹלָם[. וְצַדִּיקַיָּא נַחְתִּין בְּגִינֵיהוֹן דְּחַיָּבִין גּוֹ שְׁאוֹל, וְנַטְלִין 
לוֹן, וְסַלְּקִין לוֹן מִן תַּמָּן ]וְצַדִּיקִים יוֹרְדִים בִּגְלַל הָרְשָׁעִים לְתוֹךְ הַשְּׁאוֹל, וְלוֹקְחִים 

אוֹתָם, וּמַעֲלִים אוֹתָם מִשָּׁם[.

ממאמר זה צריך להתחזק בנקודה נוספת. צריכים לדעת וכן ראיתי באחד הספרים 
של הרב יורם אברג'ל זצוק"ל, שכדי לזכות לכאלה רחמים, שהצדיקים יוציאו את 
האדם מהגיהינום – צריכים להתקרב לצדיקים! כי מי שזוכה להיות מקושר לצדיק 
בעולם הזה ולהיות מבוטל אליו ולהגות בספרים שלו ולקיים את העצות שלו – 

הצדיק דואג לו אחרי מאה ועשרים בעולם הבא.

הרבה מאיתנו רוצים לרדת במשקל. כולנו מבינים בַּשֵּׂכֶל שכל 
העוגות והמתוקים, "לא בדיוק" עוזרים לנו להרזות, ובכל זאת כאשר 
רואים עוגת גבינה או גלידה – קשה מאוד לעמוד בפיתוי; וגם מי 
שכן מצליח – זה אחרי מלחמה לא פשוטה. אבל, ראה זה פלא, אם 
אתה או את אכלתם ארוחה בשרית לפני שעה, ועכשיו אתם רואים 
מעדן חלבי – לא תהיה לכם שום מלחמה, זה ברור לכם שאתם לא 

אוכלים. מה הבדל?

וההבדל הוא כזה: את זה שאוכל עתיר סוכר הוא מזיק – אתם 
מבינים; אבל את זה שלא אוכלים חלב אחרי בשר – אתם יודעים! 
וידיעה זה חיבור עמוק ופנימי שהוא חלק ממך ולכן ההתמודדות 

אחרת לגמרי לגמרי.

התורה מצווה אותנו בפרשת השבוע: "וידעת היום והשבות אל 
לבבך כי ה' הוא האלוקים". ה' הוא האלוקים, זה אומר שגם הדינים 
וגם הצרות בעומק הם חסד ורחמים ואהבה של ה'. ואת הדבר הזה 
כולנו מבינים. אומרת לנו התורה שלא מספיק להבין את האמונה 
הזו, אלא צריכים לדעת אותה, לדעת שאין שום רע בעולם בידיעה 
ברורה ולהשיב אל הלב כלומר להתחבר אליה חיבור עמוק, שזה 

יהיה חלק ממך.

הגדול  אהרן  ר'  וכותב 
מקרלין שהידיעה הזאת היא 
ידיעת הידיעות: "וידעת היום 
– ידיעה אחת על האדם לידע 
במוחו ולהשיב אל ליבו כי 
ה' הוא האלוקים הוא הבורא 
הוא המנהיג הכל... אין עוד – 
שיותר מידיעה זו אין צריך 

האדם לדעת!!"

והידיעה שגם הצרות הם 
הנחמה  זו   – ה'  מאהבת 
זו  שבת  ולכן  האמתית. 
היא גם "שבת נחמו" ובה 
"נחמו  בפסוק:  מפטירים 
נחמו עמי יאמר אלוקיכם". 
הדין.  מידת  זו  'אלוקיכם' 
ואומר השפת אמת: "מהי 
הנחמה? בזה בעצמו שה' 
הוא אלוקיהם, שאף הצרות 
והגלויות לטובה ולברכה וכל 
מה דעביד רחמנא לטב וכי 
ה' הוא האלוקים דהיינו בין 

ברחמים בין בדין".

ה' יזכנו לדעת את האמונה 
בידיעה שלימה והשיב אותה 
אל הלב, ועל ידי זה נזכה 
ומלאה  שלימה  לנחמה 

ולבניין בית מקדשנו במהרה בימינו אמן.

שבת שלום.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000
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מדור חדש
סוף הסיפור

סיום לפרק

אנחנו מספרים את המקרה, הסוף של הסיפור עליכם!
שתפו אותנו כיצד תדונו לכף זכות באפיזודה שהעלנו
al5308000@gmail.com:תשובות ניתן לשלוח

 או לפקס: 02-5812252, בין המשתתפים יוגרל מתנה

הזוכה: משפחת כהן, ירושלים

תשובה:  מצבתו של רבי נתן שפירא מגלה עמוקות )נפטר בי"ג אב(זוכה פרשת בלק: דוד גולדברג, אלעד זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

המורה הדייקן

מר כץ הוא מלמד מסור, נאמן וגם דייקן, לפעמים 
נדמה כי נולד עם השעון ביחד. אם סיכמו איתו על שעה, 
הוא יהיה שם בדיוק בזמן. כשמדובר בסיום ההפסקה 
בתלמוד תורה, הוא לא זקוק לצלצול, כי בצלצול הוא 
כבר ליד דלת הכיתה. פעם אפילו התבדחו הילדים 

ועשו V ביומן על כל יום נוסף בו לא 
איחר המלמד. היה נראה שהמלמד 

מעולם לא איחר.

 ואכן מר כץ השתדל בכל מאודו 
להשקיע את מיטב כוחותיו במקצועו, 

ובתלמידיו אותם כל כך אהב.

היה תלמיד אחד בו מר כץ נצרך 
להשקיע יותר משאר האחרים- דני, 
דני היה ילד שובב, הוא לא פספס כל 
הזדמנות על מנת לבצע איזה מעשה 

קונדס. וסחף אחריו את כל הכיתה כולה.

ללא ספק, דני היה הילד שאיתגר את מר כץ ללא 
הפסקה אך עם המון השקעה ועבודה מאומצת בשיתוף 
פעולה עם הוריו הצליח מר כץ לשפר את התנהגותו של 
דני ואפילו גרם לכך שהיה המורה האהוב ביותר על דני .

באחד הימים כשיצא מר כץ בבוקר מביתו, בשעה 
המדוייקת כהרגלו, גילה שהגלגל שלו מפונצ'ר לגמרי, 
משהו הריח לו לא טוב בכלל, לפתע שם לב שהכדור 

של דני התלמיד שלו יושב תקוע מתחת לאוטו,

נו ברור, איך המעשים האלה  מיד חשב בליבו, 
מתאימים לדני.

אך המלמד הדייקן לא התעמק בבעיה ומיד רץ לכוון 
תחנת האוטובוס, ומשם הדרך הייתה 
נראית לו ארוכה מתמיד, העומס, 
הפקקים הבלתי פוסקים, אך מה 
יוכל לעשות, כנראה הגיע האיחור 

הראשון שלו השנה, לצערו הרב.

במשך כל הנסיעה ישב מר כץ 
בחוסר נוחות מידי פעם הציץ לבדוק 
מה מצב העומס בכביש, והנה בשעה 
טובה הגיע לתלמוד תורה באיחור 

של כחצי שעה!

ומי מחכה לו ליד הדלת? כמובן- דני, 
כשהוא מחייך ומצביע על שעונו, וכאילו אומר לו - 
המלמד, אחרת! וכאילו מוסיף ייסורי מצפון על הקיימים.

מר כץ רתח מזעם לא די שחיבל דני בגלגל הרכב גם 
מעיז להעיר לי על האיחור, ומיד בלי לנדב הסברים, 

שלח את דני הישר אל ביתו.

ילדים יקרים, כיצד לדעתכם היה צריך מר כץ לדון 
לכף זכות את דני?

איחור כרוני

בפרשת פנחס ספרנו על משה, הילד בכיתה 
שהחל לאחר באופן כרוני, המלמד שלו כבר 
לא ידע כיצד לגרום למשה להגיע מוקדם וכל 

הנסיונות לא הועילו.

ממשיך המלמד ומספר: באחד הימים נתקעתי 
ללא הרכב שלי ונאלצתי ליסוע באוטובוס לתלמוד 
והופתעתי לגלות את  תורה, הגעתי לתחנה 
התלמיד שלי- משה פורק סחורה שמיועדת 
להיכנס למכולת הסמוכה. התחלתי להרגיש 
שהסיפור מתבהר לי, נגשתי אליו בלי לחשוש 

ושאלתי אותו ישירות פשר המראה.

ואז סיפר לי משה בעיניים דומעות שאביו אינו 
יכול לצאת לעבוד והמצב הכלכלי בבית קשה, 
וזה מה שגרם לו לצאת בחמש בבוקר ולעזור 
בכלכלת הבית. כמובן שהסיפור לא נשאר אצלי 
בבטן ודאגנו בתלמוד תורה יחד עם המנהל לשקם 

את הבית מבחינה כלכלית.



אחים או יריבים פרק יב'
בשבוע שעבר, התחלנו לדבר על הגורם השלישי 

ב"מריבות מכוונות". 
והוא: מריבה מתוך רצון להתבלט ולמשוך תשומת-לב.
בסתר  רבים  לא  הם  רבים,  ילדים  שני  כאשר 
ומתחבאים, אלא הם רבים בפומבי, ומטרתם למשוך 

את תשומת-לב הסביבה. 
תשומת-לב זו, חשובה לילדים רבים. חלקם מצליחים 
בצורה זו להבליט את כוחם ואת נוכחותם וחלקם 
מצליחים בצורה זו למשוך את המבוגר להגן עליהם, 

לרחם עליהם ולהתייחס אליהם. 
במריבה מהסוג הזה יש מטרה משותפת הן לתוקף 

והן למותקף והיא: "תשומת לב". 
סוג מריבה זה, נפוץ בעיקר במריבות בין אחים. 

ההורים של שרה בת ה-5 ושל רבקה בת ה-8 אובדי 
עצות, המריבות בין שתי הבנות מפרות את השלווה 
בבית, הבנות רבות ומתווכחות על כל נושא קטן, רוב 
הוויכוחים שלהן מסתיימים בכך שרבקה הגדולה מכה 

את שרה הקטנה וזו נפגעת ופורצת בבכי.

מה המניע למריבה הזו
ייתכן, ששרה בת החמש, באמת נהנית מן המצב, 
היא נהנית מההרגשה להיות מחוזרת ומנוחמת. היא 
מכריחה את ההורים לבוא לשוחח איתה ולפייס אותה, 
היא כל כך זקוקה לזה עד שהיא מוכנה אפילו לקבל 

מכות בשביל זה.
אך לא רק זו הסיבה, יש לה גם רווח משני: 

ההורים כועסים על אחותה, ואת הכעס הזה היא 
גרמה לה, וזה כוח.

ורבקה? היא מחזקת את מעמדה כילדה בכורה 
ושולטת, והיא נאבקת על תשומת-לב של ההורים 

ומצאה דרך יצירתית לקבל תשומת-לב זו. 
זו אמנם תשומת-לב שלילית, אך לגביה גם כעס 
וצעקות הן תשומת-לב והיא גם מוכנה "לסבול" בעבור 
מעט תשומת-לב. ואם תשאלו: מדוע רבקה אינה 
מנסה להשיג תשומת לב חיובית? התשובה היא: היא 
אינה מכירה את זה. כי כשהיא הייתה בת שלוש נולדה 
אחותה הקטנה שחטפה ממנה ביום בהיר את כל 

"תשומת-הלב" של ההורים. 

שמעו מה יש לה לספר לנו: 
שמעתם, חוצפה שכזו! אני הייתי במשך שלוש שנים 
"המלכה" בבית ופתאום אמא נעלמה לכמה ימים 

)ללדת( וחזרה עם האחות הגזלנית הזו, זו שגנבה 
ממני את ההורים שלי. אז מה אתם רוצים שאעשה 
שלא ארביץ לה??? ולא רק זה, כשאני מתנהגת יפה, 
כולם שוכחים ממני ומתייחסים רק לשרה הקטנה. 
כשאני לא מרביצה, ההורים שלי מרוצים, הם שמחים 
על כל הפוגה במריבות ועסוקים בשלהם, כי לדעתם 

"אם הבנות אינן רבות הכול בסדר". 
מאז שנולדה אחותי, הם אינם מתייחסים אלי וממש 
שכחו אותי. ובגלל שאני זקוקה לתשומת-לב מרובה, 
מצאתי דרך בה אבא ואמא יתייחסו אלי- אני רבה 
ומרביצה לאחותי שרה, ובין רגע אני נהפכת למרכז 

העניינים.

פעילות מונעת אסון
"למה הן ממשיכות בזה?" שואל אבא את אמא. 
"תמיד אותו תסריט, אני יכול לנבא מראש מה יקרה 
כאשר שתיהן יחד, כל הצעקות והעונשים שלנו אינם 
עוזרים, לפעמים אני חושב שהן בעצם נהנות מכל 

העניין והן ממש אוהבות לריב". 
אבא ממש צודק! בין רבקה לשרה קיימת כבר ברית 
סמויה ובלתי מודעת, הן זקוקות זו לזו כדי לקבל את 

תשומת-לבם של ההורים. 
הדבר קורה לעיתים בבתים שבהם ההורים טרודים 
להם מספיק  ואין  החיים,  ב"לחיות" את  ועסוקים 
"זמן איכות" עם הילדים, הורים אלו יוזמים רק מעט 
פעילות של משחק או של בילוי ושיחה עם הילדים 
ולכן הילדים רבים כדי "לאלץ" את ההורים להתפנות 

ולהגיב לפעילותם.
לשרה ורבקה יש עניין משותף, אשר מקשר ביניהן 
ונותן להם את תשומת לב ההורים. והצורך הזה מונע 

מהם לפתור את בעיותיהן בדרכים אחרות.
ולכן כל עוד ההורים לא יבינו את המניע ההכרחי 

הזה של המריבה, הבנות לא יפסיקו לריב.

התגובה למריבות שמטרתן למשוך 
"תשומת-לב" 

כאשר הילדים יוזמים מריבה כדי למשוך תשומת-
לב, גוברת ביתר שאת חשיבותה של אי-ההתערבות. 
אם נפסיק את המריבה, נעיר לילדים, נתערב כדי 

למצוא מי האשם, רק נחזק את המריבה.
אולם, אם נימנע מלהתערב במריבה ולא ניתן לילדים 
את תשומת-הלב שדרשו באמצעות המריבה, ובמקביל 
נרבה בחיבור חיובי ע"י משחק בין הילדים והענקת 

תשומת לב, חום ואהבה )לא פינוק( בכמות נדיבה סביר 
להניח שהמריבות הללו ייפסקו בהדרגה.

כי בדרך כלל אנו מתייחסים לילדים רק כאשר הילדים 
רבים וכאשר הילדים משחקים בצורה רצויה ונאותה, 
אנו משתתקים ומתעלמים ואיננו מגיבים כלל "כדי 
לא להעיר את הדוב" וכך נוצר מצב שהתגובות שלנו 

באות רק במקרים של התנהגות לא רצויה. 

מודל תקשורת חיובי
אם נשים לב, ניווכח שהתקשורת שלנו עם הילדים 
נוצרת רק כתוצאה של מריבה. ולכן כדי לשנות את 
ההתנהגות השלילית שכבר הוטבעה בטעות בילד, עלינו 
להדגיש, לחזק ולהבליט את ההתנהגות החיובית שלו. 
עלינו לנסות ולהקפיד לשמור על איזון בין תגובה 
כלפי התנהגות בלתי רצויה- דהיינו מריבה, לבין תגובה 
כלפי התנהגות רצויה-דהיינו משחק בשיתוּף פעולה. 
דווקא אצל הילד המרבה לריב, נרבה בהענקת 
תשומת לב בזמנים שקטים, נחפש הזדמנויות שבהן 
הוא פותר את בעיותיו ללא מריבה, ונגיד לו בפירוש 

שאנו מרוצים מכך. 
נשבח אותו על התנהגותו ב"מילים מתארות" לא 
נגיד לו "אתה ילד טוב, אתה מתנהג יפה" אלא נתאר 
לו את ההתנהגות שממנה אנו שבעי-רצון, לדוגמה: 
"אני מרוצה מאוד שאתה משחק ביחד עם אחותך" 
"ראיתי שהזמנת אותה למשחק, אני מאוד מעריכה 
את ההתנהגות הזו"  "אני שמחה שאתה מוותר ולא 
מתעקש ורב"  "אני שמחה שאתם יושבים בשקט ולא 

רבים כמו קודם" וכו'
בהצלחה בינתיים, המשך בע"ה בשבוע הבא!
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בדיחות הדעת

ילד בבית ספר חילוני מספר למורה שלו 
שנולדו לו שש אפרוחים וכולם שמאלנים. 
המורה שהיה ימני שרוף כועס, מעיף אותו 
מהכיתה ואומר לו שמחר יבוא עם אבא שלו. 
למחרת הילד מגיע לבית הספר עם אביו והמורה 
מבקש ממנו שיגיד לאבא שלו את מה שהוא 
אמר לו. "נולדו לי שש אפרוחים ימינים" אומר 
הילד. המורה כועס: "אתמול אמרת שמאלנים". 
"נכון", עונה הילד, "אבל בנתיים הם פתחו את 

העיניים...".
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להקדשת העלון: 02-5308000


